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Szekernyés János, A Hét szerkesztője: Örvendek, hogy a szórványvidék szó-
ba került. A Maros mentén torzsalkodnak a táncházasok, míg a szórványban csak 
a lehetőségen gondolkoznak. Ez a tiszta táncházmozgalom csak Kolozsvártól kelet-
re létezik. Nálunk is megvan minden lelkesedés, jóindulat, akarat. Magyar bált is 
rendezünk, mert ez is egy összetartó, összefogó erő. A megmozdulás már öröm. De 
nincs szakember a szórványban, csak pedagógus, újságíró és tenni akaró autodidak-
ta. Bennük kell bíznunk induláskor. De segítséget kérünk, több segítséget kérünk, 
mert rászorulunk. Láttam egy érdekes táncot Arad megyében. Felhívtam a tanárok 
figyelmét, hogy azt meg kellene tanítani valamelyik tánccsoportnak vagy a táncháza-
soknak. Nincs, aki felgyűjtse, megtanítsa. A kirajzás jusson el Kisiratosra is, ne csak 
Magyarózdra és Székre menjenek gyűjtők. Visszafejlődhet az önismeret, ha nincsen 
oktatás. Ki tudatosítsa a népdal értékét, ha nem a táncházmozgalom?

Lengyel László munkás (Kolozsvár): Kalotaszegi vagyok. A kolozsvári táncház-
ba járok. Ott voltam Váradon is, amikor meghívtak bennünket. Azért mentünk el, 
mert azoknak, akik nem láttak táncházat, nem lehet megmagyarázni. Azt látni kell. A 
mi tánccsoportunk nem színpadi táncot jár. Mi úgy táncolunk, akár a táncház termé-
ben. Úgy is énekelünk. Ha mezőségit énekeltünk, utána mezőségi táncot táncoltunk. 
Azt is vállaljuk, hogy elmenjünk a szórványvidékre is. Sem időt, sem fáradságot nem 
kímélve vállaljuk. […] Úgy szeretnénk megtanulni az élő táncokat, mint ahogy más-
más dialektusban beszéljük anyanyelvünket. Amiért én kalotaszegiesen beszélek, a 
székely táncházat is megértem – nyelvünkben is, táncnyelvünkben is.

Összeállította
Horváth Arany

(Művelődés, 1981/8–9. 16–21.)

Miért nincsenek táncoktatók?

Amikor tavaly, a III. székelyudvarhelyi táncháztalálkozón szóba kerül, hogy kevés a 
szakember, sőt sok helyen egyáltalán nincs is hozzáértő néptáncoktató, tehát sürgő-
sen gondoskodni kellene a kiképzésükről, akkor a házigazdák, – a Hargita megyei 
KISZ-bizottság és a helyi ifjúsági klub vezetői –, arra vállalkoztak, hogy évente tán-
coktató-tanfolyamot szerveznek. Dicséretükre legyen mondva, ezidáig állták a sza-
vukat. Az első felkészítőt tavaly, a másodikat pedig két héttel ezelőtt tartották meg 
Udvarhelyen, ahol a szervezők ismét csak kitettek magukért. Színes, gazdag progra-
mot állítottak össze, így a résztvevőknek alkalmuk volt neves kutatók, zenetudósok, 
mint Almási István, Kallós Zoltán, Jagamas János előadásait hallgatni, – nagy kár 
viszont, hogy ezúttal sem szerepeltek táncszakemberek a meghívottak kö-
zött, – de szerencsére helyet kapott a tananyagban két új „tantárgy” is, a tánctaní-
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tás módszertana, valamint a táncírás-olvasás. Ezenkívül két új táncot is tanultak a 
táncházasok, a marosszéki forgatóst és a széki verbunkot. De hadd jegyezzük meg, 
hogy mindezekből csak ízelítőt, kóstolót kaphattak, hiszen az egyhetes tanfolyam 
ideje alatt a tanultak elmélyítésére, begyakorolására már nem volt idő. De nem is ezt 
kifogásolták a részvevők a kurzus végi megbeszélésen kirobbant heves vitában, amit 
Könczei Árpád indított el.

– Szerintem sokan félreértették a tanfolyam tulajdonképpeni célját – mondotta 
Könczei Árpád. – Viselkedésük lépten-nyomon elárulta, hogy mindenekelőtt szóra-
kozni jöttek ide, vagy esetleg táncot tanulni, és semmiképp sem azzal az elhatáro-
zással, hogy megtanuljanak táncot tanítani! Mivel ehhez ismerni kell a módszertant, 
logikus, hogy azt állították, nem kell, nincs rá szükség. Így az a célunk sem valósul-
hatott meg, amit még a tánctanítás módszertanával el szerettünk volna érni, neveze-
tesen azt, hogy felgyorsítsuk táncházainkban a tánctanítást. Nem mondom, voltak, 
akik eljöttek az előadásaimra, a gyakorlati bemutatókra, de számuk elenyésző volt.

– Ez igaz. Engem is bántott, hogy a többség távol maradt a módszertani felkészí-
tőről – szól közbe a temesvári Farkas Ildikó. Ez azért történhetett meg, mert a tánc-
házak nem a legmegfelelőbbeket küldték a tanfolyamra. Nem a szervezőkön múlott 
tehát, hogy a tanfolyam csak részben érte el a célját.

A sepsiszentgyörgyi Imreh Zoltán szerint a tanfolyamon feltétlenül külön kellett 
volna foglalkozni a táncoktatókkal, és külön a táncosokkal. Bevallotta, hogy ő példá-
ul képtelen lenne táncot tanítani, ezért nem vett részt a módszertan-órákon. Akinek 
viszont van erre adottsága, az nem tudott eljönni a tanfolyamra.

Íme tehát egy másik ok, amellyel a többség közömbössége e fontos tantárgy iránt 
megmagyarázható. A tanfolyam szervezői kénytelenek voltak ezt a magyarázatot el-
fogadni. De kérdem én, kinek vált ez hasznára? A hazai táncházmozgalomnak – ha 
erről egyáltalán beszélhetünk – semmiképp. Mert hiába létezik már két éve ez a tan-
folyam, a szakember-utánpótlás ettől még nem oldódott meg. És ez egyedül csakis 
a táncházasokon múlott, akiknek úgy látszik, még mindig könnyebb panaszkodni, 
hogy nincs képzett zenészük, nincs hozzáértő táncmesterük, ahelyett, hogy tennének 
azért, hogy legyen!

Mirk László
(Ifjúmunkás, 1981/36. 5. – 1981. szeptember 6., vasárnap)

Táncház. A nyári szünet után 17-én, csütörtökön újraindul a táncház. Minden 
csütörtökön este a Monostori Művelődési Házban (Monostori út 16.) 1/27 órától 
aprók tánca. 8-tól szabad tánc a fiataloknak. Minden pénteken este 7 órától a 
Vasutas (volt Vasas) Klubban (C. Dobrogeanu-Gherea u. 17.) tánctanítás. Az 
aprók táncházában marosszéki táncokat, a pénteki táncházban pedig gyimesi 
táncokat és széki táncrendet fognak tanítani.
(Igazság, 1981/219. 2. – 1981. szeptember 16., szerda)
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